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Sammanfattning 
PwC har på uppdrag av lekmannarevisorerna i Marks Energi AB genomfört en 

granskning. Granskningens syfte är att bedöma om styrelsen har säkerställt en 

ändamålsenlig inköps- och upphandlingsverksamhet. Utifrån genomförd granskning är 

vår samlade bedömning att Marks Energi AB inte helt säkerställt en ändamålsenlig 

inköps- och upphandlingsverksamhet. 

Nedan ses bedömning för varje revisionsfråga. För fullständiga bedömningar se 

respektive revisionsfråga i rapporten.  

Revisionsfrågor Bedömning  

Är organisationen ändamålsenlig?  Ja 

 

Finns riktlinjer, rutiner och processer för upphandling 

och inköp och efterlevs dessa? 

Ja 

 

Finns rutiner och processer för att säkerställa 

avtalstrohet? 

Delvis 

 

Sker en tillräcklig uppföljning av inköp- och 

upphandlingsverksamheten? 

Ja 

 

 

Rekommendationer 

Efter genomförd granskning rekommenderar vi styrelsen att: 

- Säkerställa att tillräcklig dokumentation finns vid användande av undantag från 

upphandlingslagstiftningen. 

- Säkerställa att ingångna avtal täcker bolagets upphandlingsbehov.  

- Säkerställa att upphandlingsdokumentation förvaras ändamålsenligt och 

lättillgängligt. 

- Säkerställa en hög avtalstrohet. 

- Säkerställa en tillräcklig uppföljning och utvärdering av avtal. 
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Inledning 
Bakgrund 
Regler för offentlig upphandling finns för att tillvarata konkurrensen på marknaden och 

uppnå en god ekonomi i den offentliga verksamhetens inköp. På upphandlingsområdet 

finns olika lagar att beakta beroende på vilken verksamhet som en upphandlande 

myndighet bedriver. 

Lagarna kring upphandling och inköp utgår från grundläggande principer om 

likabehandling, icke-diskriminering, öppenhet, proportionalitet och ömsesidigt 

erkännande. Dessa ska genomsyra verksamhetens styrdokument, processer och 

beslut. 

Upphandling och inköp har en stor betydelse för upphandlande myndigheters ekonomi 

utifrån hur processerna hanteras, vilka leverantörer som anlitas, vilka prestationer som 

erhålls och till vilka villkor samt hur dessa efterlevs och följs upp. Det finns även risker 

för ekonomisk skada och förtroendeskada om upphandling och inköp inte hanteras i 

enlighet med gällande regelverk. 

Mot bakgrund av detta har lekmannarevisorerna utifrån sin bedömning av väsentlighet 

och risk beslutat att granska upphandlings- och inköpsverksamheten. 

Syfte och revisionsfrågor 
Granskningens syfte är att bedöma om bolagsstyrelsen har säkerställt en ändamålsenlig 

inköps- och upphandlingsverksamhet. 

Följande revisionsfrågor används för att svara mot syftet:  

● Är organisationen ändamålsenlig?  

● Finns riktlinjer, rutiner och processer för upphandling och inköp och efterlevs dessa? 

● Finns rutiner och processer för att säkerställa avtalstrohet? 

● Sker en tillräcklig uppföljning av inköp- och upphandlingsverksamheten? 

Revisionskriterier 
Med revisionskriterier avses de bedömningsgrunder som bildar underlag för revisionens 

analyser och bedömningar. 

● Lag (2016:1145) om offentlig upphandling (LOU) 

● Lag (2016:1146) om upphandling inom försörjningssektorerna (LUF) 

● Bolagets riktlinjer/policys inom området 

Avgränsning 
Granskningen avgränsas till år 2023. 

Metod 
Vi har i samband med granskningen genomfört intervjuer med centralt ansvariga 

tjänstepersoner och handläggare avseende upphandling och inköp. Intervjuer har skett 

med följande funktioner: 

● VD på Marks Energi AB 
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● Controller på Marks Energi AB 

● Utvecklingschef på Marks Energi AB 

● Projektchef för FJV/Stadsnät på Marks Energi AB 

● Drift- och underhållschef på Marks Energi AB 

Utöver intervjuer har vi även genomfört granskning och analys av relevanta styrande 

dokument såsom upphandlingspolicy, ägardirektiv, riktlinjer och rutiner samt 

uppföljningar. 

Enligt projektplanen skulle vi även genomfört en registeranalys med tillhörande 

stickprov. Detta har däremot inte varit möjligt, vilket förklaras närmare i revisionsfråga 3. 

De intervjuade har beretts möjlighet att sakgranska rapporten.  
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Granskningsresultat 
Organisation 

I Marks kommun finns 4 kommunala bolag varav samtliga ägs helt av kommunen och 
ingår i Spinnerskankoncernen. Moderbolaget i koncernen är Spinnerskan i Mark AB. 

 

Ändamålsenlig organisation 

Revisionsfråga 1: Är organisationen ändamålsenlig?  

Iakttagelser 

Ansvar avseende inköp och upphandling 

På koncernnivå finns ett upprättat gemensamt ägardirektiv som är gällande för samtliga 

bolag. På bolagsnivå finns respektive bolagsordning och bolagsspecifika ägardirektiv.  

Koncernnivå 

Det gemensamma direktivet reviderades senast av fullmäktige 2021-11-18 §184 och 

fastställdes av energibolaget 2022-05-31 §14. 

I det gemensamma ägardirektivet beskrivs ansvarsfördelningen mellan fullmäktige, 

kommunstyrelsen och bolagen. Bl.a. fastställs att: 

- Fullmäktige har det yttersta ägaransvaret och fastställer ändamålet med respektive 

bolags verksamhet.  

- Kommunstyrelsen ska fatta årliga beslut för varje bolag om verksamheten varit 

förenlig med det fastställda kommunala ändamålet. 

- Styrelsen ansvarar för bolagets organisation och förvaltning av bolagets verksamhet. 

Styrelsen är även ålagda att exempelvis fastställa strategier för bolagets verksamhet 

och att säkerställa att bolaget har en effektiv ledning, organisation och 

verksamhetsstyrning. 

Varje bolag ansvarar därtill för det egna arkivet. 

Bolagsnivå 

Inom ramen för granskningen har vi tagit del av ett flertal styrdokument på bolagsnivå, 

såsom ägardirektiv, bolagsordning och instruktion för VD. Styrdokumenten behandlar 

visserligen bolagets styrning men ger ingen närmare beskrivning av inköp och/eller 

upphandling. Detta beskrivs däremot i “Attest-, inköps- respektive utanordningsregler 

Marks Energi AB” och “Riktlinjer för inköp och upphandling”. Riktlinjerna är gällande för 

hela kommunkoncernen. 

I “Attest-, inköps- respektive utanordningsregler Marks Energi AB” anges olika 

kostnadsområden, ansvarsrollers begränsningar och eventuella ersättare. Exempelvis 

har VD rätt att attestera samtliga områden/funktioner inom företaget medan 

ekonomiansvarigs attesträtt är begränsad till “administrativa områden” och har en 

beloppsgräns om 10 000 kr. Styrdokumentet antogs av styrelsen 2022-12-08 §109. 
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Enligt riktlinjen för inköp och upphandling ansvarar respektive bolag bl.a. för att: 

- ta stöd av inköpsenheten vid behov. Vid samordning med kommunen (vilket enligt 

styrdokumentet i möjligaste mån ska ske) är kommunen ansvarig för upphandlingen 

och bolaget ska medverka vid behov. 

- Upprätthålla en lista över upphandlingsbehov och delge inköpsenheten. 

- Följa aktuell lagstiftning, aktuella avtal och upprättade policy/riktlinjer. 

Riktlinjen är antagen av kommunstyrelsen och senast reviderad 2022-03-30 § 59. Enligt 

sammanträdesprotokollet expedierades beslutet om revidering till samtliga bolag. 

Vid intervju med företrädare för bolaget anges att det för närvarande inte finns 

ansvarsroller med särskilt ansvar för inköp/upphandling, utöver det som omnämnts i 

styrdokumentet om attest. Istället beskrivs att mycket arbete sker gemensamt. Vid 

behov anges att inköpsenhetens kompetens nyttjas och att bolaget frekvent får frågor 

kopplat till samordning av upphandlingar. Av de intervjuade lyfts särskilt att 

upphandlingar inte är en stor del av verksamheten, vilket innebär att ytterligare stöd inte 

saknas. Överlag anges att nuvarande verksamhet (med fokus på inköp/upphandling) 

ses som tillräcklig. 

I riktlinjerna för inköp och upphandling beskrivs att enbart behöriga beställare (som 

genomgått en grundutbildning) får beställa hos de kommunala förvaltningarna, men att 

utbildningen är valfri för bolagens beställare. Av energibolaget uppges det att det finns 

ett stående erbjudande om detta.  

Övrig styrning 

I bolagets ägardirektiv anges exempelvis att bolaget ska sträva mot att tillföra nytta till 

kommuninvånarna och till koncernen samt drivas på affärsmässiga principer (sträva mot 

vinst). I instruktionen för verkställande direktör 2023 anges att VD:n är ålagd att sköta 

den löpande förvaltningen enligt styrelsens riktlinjer och anvisningar. Ägardirektivet 

reviderades av fullmäktige 2021-11-18 §184 och fastställdes vid bolagsstämman 2021-

12-16 §7.  

Bedömning 

Är organisationen ändamålsenlig?  

Ja 
Utifrån ovanstående iakttagelser är vår bedömning att revisionsfrågan är uppfylld. 

Av styrande dokument noteras att det finns en dokumenterad ansvarsfördelning, och av 

intervjuer ses den som överlag tydlig och tillräcklig i relation till de upphandlingar som 

görs. 

Riktlinjer, rutiner och processer samt dess efterlevnad 

Revisionsfråga 2: Finns riktlinjer, rutiner och processer för upphandling och inköp och 

efterlevs dessa? 
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Iakttagelser 

Vi har för granskningen tagit del av ett antal styrande dokument, både på koncernnivå 

samt på bolagsnivå med bäring på inköp och upphandling. De styrande dokumenten på 

koncernnivå är behandlade av fullmäktige och/eller kommunstyrelsen och omfattar både 

bolag och nämnder. Som beskrivits i revisionsfråga 1 har fullmäktige det yttersta 

ägaransvaret.  

Koncernnivå 

På koncernnivå finns dokumenterade riktlinjer och rutiner med bäring på 

inköp/upphandling beskrivna i följande dokument: 

- “Policy för inköp och upphandling”, antagen av fullmäktige 2021-09-23 §134. 

- “Riktlinjer för inköp och upphandling”, senast reviderad av kommunstyrelsen 2022-

03-30 § 59. 

Av sammanträdesprotokollen noteras att besluten expedierades till bolagsstyrelsen. 

I policyn framgår att en gemensam helhetssyn ska gälla för inköp och upphandling i 

kommunkoncernen. Fortsatt av policyn framgår även ansvar och befogenheter.  

I riktlinjen beskrivs bl.a. grundläggande upphandlingsprinciper, roll- och 

ansvarsfördelning, vad som gäller vid ingång av olika avtal, när direktupphandling av en 

vara eller tjänst får ske samt information om den lagstadgade dokumentationsplikten 

som gäller vid direktupphandling. Vidare anges att bolaget är ålagt att tillsätta 

sakkunniga/referensgrupper som bidrar till exempelvis kravställningar vid behov för 

upphandlingar som drivs av kommunen (inköpsenheten). 

Vid intervju med företrädare för bolaget lyfts att de ges möjlighet att inkomma med 

synpunkter om de koncernövergripande styrdokumenten innan beslut fattas om att 

fastställa dokumenten. 

Bolagsspecifikt 

Av intervju anges att de koncernövergripande styrdokumenten i stort är de som bolaget 

arbetar utefter. Därtill finns “Rutin för Upphandling samt dokumentation av projekt och 

upphandlingar” som exempelvis styrdokumentet om attest hänvisar till. Inom ramen för 

granskningen har vi även mottagit en informationshanteringsplan kopplat till hur bolaget 

hanterar upphandlingsdokumentation. 

Syftet med rutinen, enligt beskrivning, är att säkerställa att riktlinjer för direktupphandling 

omfattande dokumentationsplikten finns. Därtill syftar rutinen till att stärka 

upphandlingsprocessen och konkurrenskraften avseende inköp inom ramen för 

stadsnätsverksamhet inom det s.k. “telekomundantaget” som utgör ett undantag i 

upphandlingslagstiftningen. Noterbart är att ambitionen enligt styrdokumentet är att 

bolaget ska verka för att kommunens styrdokument på ett tillräckligt sätt omfattar 

bolagets inköpsverksamhet och att styrdokumentet därav kan ersättas. Vid intervju 

anges att rutinen fortfarande gäller och används samtidigt som det bekräftas att rutinen i 

framtiden kommer att tas bort. I syfte att säkerställa dokumentationsplikten finns en 
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hänvisning till Upphandlingsmyndighetens blankett avseende dokumentation av 

direktupphandlingar i rutinen. Uppgifter som efterfrågas är exempelvis upphandlande 

myndighet, diarienummer, avtalets löptid, metod för konkurrensutsättning och kriterier 

för utvärdering. Rutinen antogs av styrelsen 2020-02-13 §17. 

Enligt en bifogad sammanställning som vi mottagit från bolaget har enbart 2 

direktupphandlingar genomförts under 2022. Detta bekräftas vid intervju. 

Informationshanteringsplan beskriver hur olika handlingar förvaras, huruvida de bevaras 

eller gallras samt vilken huvudprocess/underprocess de tillhör. Vid intervju anges att 

bolaget använder sig av bl.a. MultiNet (avtalsdatabas) och Sharepoint för digital lagring 

av interna dokument, såsom riktlinjer. Därtill förtydligas att Public360 (system för 

ärende- och informationshantering) som för närvarande används av kommunen kommer 

att implementeras. När arbetet kommer att slutföras är inte klart, men implementeringen 

har påbörjats. 

Vid intervju anges att efterlevnad av styrande dokument främst säkerställs genom 

genomförandet av intern kontroll och via utbildningar, och att detta ses som tillräckligt. 

Verksamhetssystem 

Bolaget använder sig, som tidigare nämnts, av MultiNet som avtalsdatabas. I detta 

system kan de exempelvis se avtal och avtalens löptider. Enligt uppgift är inte alla avtal 

upplagda i databasen, utan ett successivt arbete pågår där större avtal prioriteras. Vid 

behov omnämns att ytterligare bilagor, såsom förfrågningsunderlag, kan läggas upp. I 

nuläget finns resterande avtal i pärmar. Systemet Mercell Tendsign används vid 

upphandling. 

Vidare anges att bolaget inte använder ett särskilt beställningssystem utan 

avrop/beställningar sker genom kontakt med leverantörer för egna avtal. Proceedo 

används för kommungemensamma avtal. Vid faktagranskning lyfts att fåtal beställningar 

genomförs. 

 

Planering och upphandlingsbehov 

Enligt uppgift finns det ingen upphandlingsplan eller liknande där inplanerade 

upphandlingar läggs in. Istället uppges att behov av olika upphandlingar identifieras 

genom att anställda exempelvis uppmärksammar VD:n när något saknas. I relation till 

bolagets upphandlingsverksamhet uppges att rutinen ses som i huvudsak tillräcklig. 

Därtill bekräftas att bolaget får frågor gällande samordning av koncernövergripande 

upphandlingar från inköpsenheten. 

Bolagets upphandlingar 

Som även nämnas i revisionsfråga 3 har vi tagit del av bolagets leverantörsresekontra 

(utbetalningar till leverantörer) för perioden april 2022 - april 2023. Vid granskning av 

genomförda transaktioner, exkl. moms, noteras att bolaget beställt från leverantörer för 

närmare 88,9 mnkr under perioden. 
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Bedömning 

Finns riktlinjer, rutiner och processer för upphandling och inköp och efterlevs dessa? 

Ja 

Utifrån våra iakttagelser bedömer vi att revisionsfrågan är uppfylld. 

Bedömningen grundas på att det finns dokumenterade riktlinjer och rutiner som i stort 
anses efterlevas och vara tillräckliga. Vi konstaterar att bolaget omfattas av kommunens 
riktlinjer och att bolaget får möjlighet att lämna synpunkter innan styrdokumenten 
fastställs, vilket vi menar skapar förutsättningar för att styrdokumenten är anpassade 
även för bolagets verksamhet. 

Vi noterar däremot att det för närvarande saknas en tydlig och omfattande 
planering/behovsanalys av upphandlingar samt att exempelvis avtal i stor utsträckning 
förvaras i pärmar. Visserligen har vi inte uppmärksammat konkreta brister i hanteringen 
av underlag. Däremot ser vi att det finns risker i att exempelvis avtal inte hittas och att 
en anställd oavsiktligen brister i avtalstroheten, eller att avtals löptid inte 
uppmärksammas och att en anställd omedvetet genomför en direktupphandling. 

Rutiner och processer för att säkerställa avtalstrohet 

Revisionsfråga 3: Finns rutiner och processer för att säkerställa avtalstrohet? 

Iakttagelser 

Avtalstrohet 

I riktlinjen för inköp och upphandling lyfts att avtalstrohet “skapar förutsättningar för att 

uppnå bra affärsmässiga villkor och förebygger juridiska komplikationer”. Vidare anges 

att en “förutsättning för att uppnå de positiva effekterna med avtal är att de avtal som 

har tecknats används”. Som nämnts i exempelvis revisionsfråga 1 gäller riktlinjen även 

för de kommunala bolagen. 

Avseende avtalstrohet uppges av företrädarna för bolaget att avtalstroheten överlag ses 

som tillräcklig, särskilt i relation till att bolaget inte genomför upphandlingar i stor 

utsträckning. 

Intern kontroll 

En viktig del i att säkerställa att en verksamhet är ändamålsenlig och kostnadseffektiv är 

genom den interna kontrollen. 

Av det gemensamma ägardirektivet för bolagen från 2020 framgår att varje 

bolagsstyrelse är ytterst ansvarig för att den interna kontrollen inom bolagets 

ansvarsområde är tillräcklig. Vidare anges att styrelsen ska med en risk- och 

väsentlighetsanalys som grund identifiera risker och fastställa en internkontrollplan samt 

besluta om hur uppföljningen av internkontrollplanen ska ske.  

Inom ramen för granskningen har vi begärt internkontrollplanen för 2022 och 2023 med 

tillhörande uppföljning. Vi har mottagit riskanalyserna. 

I riskanalyserna framkommer moment med bäring på upphandling och avtalstrohet: risk 

att attestordningen förbigås vid fakturaattest och säkerställa att leverantörer levererat 
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det som avtalats. För varken år 2022 eller 2023 lyfts riskerna vidare till 

internkontrollplanen med anledning av låg riskbedömning. 

Av intervju lyfts att flera moment som är med i riskanalysen (exempelvis ovan nämnda) 

är stående moment som är noterade med anledning av tidigare oegentligheter. I relation 

till genomförda upphandlingar ses det som viktigt att vissa moment är med i 

riskanalysen, men ses samtidigt inte som så pass stora risker att de överförs till 

internkontrollplanerna. 

Planering och behovsanalys 

Som angivits i revisionsfråga 2 görs ingen systematisk behovs-/omvärldsanalys. Enligt 

intervju är detta heller inget som saknas. Till del används kommunens avtal för att täcka 

bolagets upphandlingsbehov. 

Beställning 

Som angivits i revisionsfråga 2 använder bolaget sig av Proceedo för beställning av 

kommungemensamma avtal. 

Stickprov 

Inom ramen för granskningen hade vi tänkt genomföra en registeranalys, d.v.s. en 

digital jämförelse mellan avtalsdatabasen och leverantörsresekontrat för perioden april 

2022 till april 2023. Som angivits i revisionsfråga 2 använder bolaget sig av MultiNet 

som avtalsdatabas, där enbart ett visst antal avtal finns upplagda. Resterande finns i 

pärmar i pappersformat. En jämförelse mellan databasen och leverantörsresekontrat 

skulle därav bli missvisande och generera i att faktiskt upphandlade leverantörer skulle 

visas som icke-upphandlade eftersom registeranalysen inte skulle kunna hitta 

avtalen/leverantörerna. Med anledning av detta har det därav inte varit möjligt att 

genomföra en registeranalys. 

Vi har däremot mottagit leverantörsresekontrat där vi ser att: 

- Bolagets leverantörsutbetalningar uppgår till ungefär 88,9 mnkr exkl. moms. Varav 

Marks Energi AB Fjärrvärme uppgår till ca 69,7 mnkr och Marks Energi AB Stadsnät 

uppgår till ca 19,2 mnkr. 

- Unika momsnummer uppgår till 353. 

Som en del i granskningen har stickprov begärts ut i syfte att granska dessa närmare. 

Kontrollpunkter för granskningen är: 

- Har avrop skett korrekt? 

- Är fakturerade priser i enlighet med avtal? 

- Är fakturan tillräckligt specificerad? 

Av inkommen information noteras följande: 

- 2 stickprov (enligt bolaget) är upphandlade inköp. Av dessa har vi inte mottagit 

giltiga avtal för något. För det ena stickprovet anges att nuvarande avtal för 



 

11 

leverantören är konfidentiellt. Gällande det andra stickprovet har vi inte mottagit 

avtal, däremot har vi mottagit tilldelningsbeslut där det framgår att avropad 

leverantör är rangordnad som nr. 1. Med anledning av avsaknad av avtal och 

exempelvis prisbilagor har vi inte kunnat verifiera resterande kontrollpunkter. 

- 3 stickprov anges som undantagna av upphandlingslagstiftningen. Upprättad 

dokumentation som visar på bolagets överväganden har inte mottagits. Vid 

faktagranskning gavs däremot skriftlig återkoppling med bolagets överväganden för 

samtliga 3 stickprov.  

Bedömning 

Finns rutiner och processer för att säkerställa avtalstrohet? 

Delvis 

Utifrån ovanstående iakttagelser bedömer vi revisionsfrågan som delvis uppfylld. 

Bedömningen grundas bl.a. på att det saknas tydliga riktlinjer med fokus på avtalstrohet 

och att systematiska kontroller inte görs. Därtill konstaterar vi att det saknas en tydlig 

och långsiktig planering av bolagets upphandlingsbehov. Samtidigt noterar vi att bolaget 

själva bedömt exempelvis i samband med riskanalyser att brister i avtalstrohet inte utgör 

en stor risk och att bolaget anser att dess upphandlingsverksamhet är förhållandevis 

liten. 

Som nämnts i bedömningen till revisionsfråga 2 har vi inte uppmärksammat att anställda 

vänt sig till fel leverantörer eller konkreta brister i hanteringen av underlag. Däremot ser 

vi att det finns risker i att exempelvis avtal inte hittas och att en anställd oavsiktligen 

brister i avtalstroheten, eller att avtals löptid inte uppmärksammas och att en anställd 

omedvetet genomför en direktupphandling.  

Slutligen noteras att vi inte tillfyllest kunnat verifiera efterlevnad av stickproven. I några 

fall angav bolaget att upphandlingarna var undantagna upphandlingslagstiftningen. Vi 

vill uppmärksamma bolaget på att bolaget har bevisbördan gällande åberopande av 

undantag. 

Uppföljning av inköp- och upphandlingsverksamheten 

Revisionsfråga 4: Sker en tillräcklig uppföljning av inköp- och 

upphandlingsverksamheten? 

Iakttagelser 

Styrprinciper 

I styrmodellen (“Styrsystem för Marks kommun”) fastställs att 3 uppföljningsrapporter 

ska upprättas. 

- Aprilrapport: innehåller en avstämning av ekonomin. 

- Augustirapport (delårsrapport): omfattar helårsprognos för ekonomi, personal och 

verksamhetsresultat.  
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- Decemberrapport (årsbokslut): omfattar ett bokslut med redovisning och analys av 

utfallet för ekonomi, personal och verksamhet.  

Bolagsstyrelserna ska efter upprättandet av respektive rapport lämna rapporten till 

moderbolaget (Spinnerskan) som i sin tur ska rapportera till kommunstyrelsen. 

Styrmodellen reviderades senast av fullmäktige 2022-06-16. 

Uppföljning av inköp och upphandlingar 

Enligt det gemensamma ägardirektivet ansvarar styrelsen för bolagets organisation och 

förvaltning av bolagets verksamhet. Styrelsen är även ålagda att exempelvis fastställa 

strategier för bolagets verksamhet och att säkerställa att bolaget har en effektiv ledning, 

organisation och verksamhetsstyrning. 

Vid intervju anges att särskilda rapporter avseende inköp/upphandling inte upprättas. 

Eventuella händelser beskrivs i tertial-, delårs- och årsrapporter och lyfts vid 

styrelsesammanträden. 

Inom ramen för granskningen har vi granskat bolagsstyrelsens sammanträdesprotokoll 

för perioden januari 2022 - april 2023. Av protokollsgranskningen noteras att styrelsen 

erhållit uppföljning med bäring på inköp och upphandling vid följande tillfällen: 

- 2022-05-10 §40h. Expediering av beslut inköp och upphandling.  

- 2022-05-10 §42. Uppföljningsrapporten per april. 

- 2022-09-13 §74. Delårsrapporten per augusti. 

- 2023-02-09 §14b. VD, styrelsen och kommunens upphandlingsenhet diskuterar 

frågor om upphandlingar. 

Ytterligare information om vad expedieringen av beslutet gällde eller vad som 

diskuterades vid februarimötet framgår inte. 

I uppföljningsrapporterna per april och augusti noteras bl.a. att kriget i Ukraina haft en 

inverkan gällande inköp vilket lett till längre leveranstider av kemikalier och betydande 

högre biobränslekostnader i fjärrvärmeverksamheten. Stadsnätet uppges också haft 

längre leveranstider och svårigheter med inköp av vissa komponenter och hårdvara.  

Av intervju anges att styrelsen överlag ses som engagerad och efterfrågar tillräckligt 

med information. Eventuella diskussionspunkter kan tas upp vid styrelsesammanträden. 

Avtalsuppföljning och utvärdering 

Enligt riktlinjen för inköp och upphandling ska avtalsansvariga bolag ansvara för 

uppföljning av avtal samt utvärdering av de inköp och upphandlingar som görs i bolagen 

genom intern kontroll. Avtalsansvarig ska regelbundet följa upp bolagets avtal samt 

beställningar/avrop avseende priser, volymer, hållbarhetskrav och övriga krav. 

Avtalsansvarig ska även regelbundet följa upp följsamhet till lagar, interna styrdokument 

och uppsatta mål. 
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Som beskrivits i revisionsfråga 3 görs inga regelbundna kontroller av avtalstrohet. Vid 

intervju förtydligas däremot att flera leverantörer sedan tidigare är kända och att djupare 

kontroller inte behövs. Därtill tydliggörs av intervjuade att bolaget har en tillräcklig 

översyn avseende att leverantörer uppfyller avtalsvillkoren. 

 
Bedömning 

Sker en tillräcklig uppföljning av inköp- och upphandlingsverksamheten? 

Ja 

Utifrån ovanstående iakttagelser bedömer vi revisionsfrågan som uppfylld. 

Bedömningen grundas på att styrelsen erhållit uppföljning av påverkande faktorer på 
upphandlingsverksamheten, exempelvis att kriget i Ukraina påverkat inköpspriser och 
att biobränslekostnader ökat. Vi ser det därtill som positivt att styrelsen ses som 
engagerad av verksamheten. 

Samtidigt anser vi att uppföljningen har potential att stärkas.  

 

Samlad bedömning 
PwC har på uppdrag av de förtroendevalda lekmannarevisorerna i Marks Energi AB 

genomfört en granskning. Granskningens syfte är att bedöma om styrelsen har 

säkerställt en ändamålsenlig inköps- och upphandlingsverksamhet. Utifrån genomförd 

granskning är vår samlade bedömning att Marks Energi AB inte helt säkerställt en 

ändamålsenlig inköps- och upphandlingsverksamhet. 

Rekommendationer 

Efter genomförd granskning rekommenderar vi styrelsen att: 

- Säkerställa att tillräcklig dokumentation finns vid användande av undantag från 

upphandlingslagstiftningen. 

- Säkerställa att ingångna avtal täcker bolagets upphandlingsbehov.  

- Säkerställa att upphandlingsdokumentation förvaras ändamålsenligt och 

lättillgängligt. 

- Säkerställa en hög avtalstrohet. 

- Säkerställa en tillräcklig uppföljning och utvärdering av avtal. 
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8 Juni 2023 

 

 

 

Carl-Magnus Stenehav    Sara Sommarin 

___________________________  ___________________________ 

Uppdragsledare     Projektledare 

 

 

Denna rapport har upprättats av Öhrlings PricewaterhouseCoopers AB (org nr 556029-6740) (PwC) på uppdrag 
av Marks kommun enligt de villkor och under de förutsättningar som framgår av projektplan från den 8 mars 2023. 
PwC ansvarar inte utan särskilt åtagande, gentemot annan som tar del av och förlitar sig på hela eller delar av 
denna rapport.  

 


